

[Text]

**Mr. Lefebvre:** Right.

**Mr. Konomis:** As to the interest rate, all of the provinces—yes, they do get the same interest rate, and that interest rate or the calculation of that rate is specified in the Canada Pension Plan Act. Since the loans are made out for 20-year terms, the Act specified that the interest rate shall be determined from the yields of Government of Canada bonds having terms to maturity of 20 years or more.

**Mr. Lefebvre:** And what is that rate right now?

**Mr. Konomis:** The most current rate is just under 9.5 per cent.

**Mr. Lefebvre:** So if a province borrowed money tomorrow from its allocation, it would be paying that rate?

**Mr. Konomis:** Roughly that rate, yes.

**Mr. Lefebvre:** For the 20 years ahead.

**Mr. Konomis:** That is right.

**Mr. Lefebvre:** One last question, Mr. Chairman. We are talking hundreds of millions of dollars. I would like to get it down to a little bit less money. What is the maximum amount paid right now per month to an individual on the Canada Pension Plan, and what is the projection for the next five years, if that is not too far ahead? Similarly, what is he contributing per year right now and what are the projections for the next five years?

• 1205

**The Chairman:** Miss Liljefors.

**Miss A. K. Liljefors (Director, Planning and Evaluation, Income Security Programs Branch):** We certainly do not have projections for the next five years for the maximum amount of CPP benefits payable, but as of this year the maximum retirement pension payable under the Canada Pension Plan was \$194.44 a month.

**Mr. Lefebvre:** But that changes every year, does it not?

**Miss Liljefors:** Yes it does.

**Mr. Lefebvre:** What are you going to be paying next year?

**Miss Liljefors:** That depends on the three-year average of the year's maximum pensionable earnings. That number is the maximum upon which you are allowed to contribute to the Canada Pension Plan, and that changes each year in accordance with legislation.

**Mr. Lefebvre:** And that is set for April 1 of every year, is it?

**Miss Liljefors:** No, January 1 of each year. It is operated on a calendar-year basis.

**An hon. Member:** It changes according to a formula.

**Mr. Lefebvre:** Yes, but what is the formula? In other words, you do not wait until December 31 to tell me what I will be eligible for on January 1.

**Miss Liljefors:** The year's maximum pensionable earnings rise by 12.5 per cent a year right now until such time that it will catch up to the average industrial wage level in Canada, and at such time it will grow at that rate, at the same rate as the average industrial wage.

[Translation]

**M. Lefebvre:** Très bien.

**M. Konomis:** En ce qui concerne le taux d'intérêt, c'est le même pour toutes les provinces, et il est calculé selon les critères précisés dans la Loi sur le régime de pensions du Canada. Les prêts étant accordés pour 20 ans, la loi précise que le taux d'intérêt sera déterminé en fonction du taux de rendement des obligations du Canada parvenant à maturité au bout de 20 ans ou plus.

**M. Lefebvre:** Quel est actuellement ce taux?

**M. Konomis:** Le plus récent est un peu inférieur à 9,5 p. 100.

**M. Lefebvre:** Si une province empruntait donc demain, sur la base de ce à quoi elle a droit, elle paierait ce taux d'intérêt?

**M. Konomis:** Oui, à peu de chose près.

**M. Lefebvre:** Pendant les 20 ans.

**M. Konomis:** C'est cela.

**M. Lefebvre:** Une dernière question, monsieur le président. Nous avons parlé, jusqu'à maintenant, de centaines de millions de dollars, mais j'aimerais, si vous me le permettez, revenir à une échelle un peu inférieure. Actuellement, quel est le montant maximum par mois et par personne versé au titre du régime de pensions du Canada, et, si ce n'est pas trop loin, quelle est la projection pour les cinq prochaines années? De même, quelle est actuellement la contribution annuelle et quelles sont les projections pour les cinq prochaines années?

**Le président:** Mademoiselle Liljefors.

**Mlle A. K. Liljefors (directeur, planification et évaluation des programmes, Programmes de la sécurité du revenu):** Nous n'avons certainement pas de projection pour les cinq prochaines années pour les prestations maximales payables au titre du RPC, mais cette année le montant maximum était de \$194.44 par mois.

**M. Lefebvre:** Mais cela change tous les ans, n'est-ce pas?

**Mlle Liljefors:** Oui, en effet.

**M. Lefebvre:** Que paierez-vous l'an prochain?

**Mlle Liljefors:** Cela dépend de la moyenne, sur trois ans, des gains maximum annuels ouvrant droit à une pension. C'est le montant maximum pour lequel vous pouvez contribuer au régime de pensions du Canada, et, selon la loi cela change tous les ans.

**M. Lefebvre:** Et c'est déterminé au 1<sup>er</sup> avril chaque année, n'est-ce pas?

**Mlle Liljefors:** Non, au 1<sup>er</sup> janvier de chaque année. C'est basé sur l'année civile.

**Une voix:** Cela change selon une formule.

**M. Lefebvre:** Oui, mais quelle est la formule? Autrement dit, vous n'attendez pas au 31 décembre pour me dire que je serai admissible le 1<sup>er</sup> janvier.

**Mlle Liljefors:** Les gains maximum annuels ouvrant droit à pension augmentent de 12,5 p. 100 par année, jusqu'à ce qu'ils rattrapent le niveau du salaire industriel moyen au Canada, et à ce moment-là ils adopteront le même taux de croissance.